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JEZDĚTE 
S EQUITATION SCIENCE: 

 Ilustrační foto Christiane Slawik

Equitation science je vědní obor, který propo-
juje rozmanitá odvětví od chování po fyziolo-
gii nebo mechaniku pohybu s cílem postavit 
práci a komunikaci s koněm na jeho druhově 
specifických vlastnostech a možnostech. 
Nejde o ucelený systém (kuchařku) ovládání 
koně, po kterém tak často v zoufalství voláme, 
ale o stavební základy pod všemi patry nejrůz-
nějších stylů a jezdeckých disciplín. Na těchto 
základech můžete skutečně stavět – ať už svůj 
vlastní systém nebo lépe uchopit ten, podle 
nějž jezdíte.

Text Jitka Bartošová (bartosova.jitka@vuzv.cz)
VÚŽV Uhříněves (článek vznikl v rámci řešení projektu 7. RP EU „AWIN“)

Autorka je členkou ISES 

8 stavebních 
kamenů pro  
jakoukoli práci 
s koněm
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Řada jezdců dostává při slově „věda“ 
osypky a okamžitě přepíná na jiný 
kanál. Je to škoda, protože právě 
věda o  jezdectví (equitation sci-

ence), nabízí odpovědi na otázky, které řadu 
jezdců trápí – proč mi kůň nerozumí, proč 
nereaguje na holeň či ruku, prchá nebo na-
opak brzdí, vykousl mi díru do stehna apod. 
Tyto odpovědi se snaží formulovat jednoduše 
a srozumitelně, bez zbytečné „omáčky“ a abs-
traktních slov, které trenérské rady a jezdecké 
příručky klasické i „-shipové“ často obsahují. 

Nejde o  měření, jak daleko má kůň do-
šlapovat v  prodlouženém klusu nebo jaký 
úhel má mít hlezno u sebraného koně, ale 

především o podchycení základních biolo-
gicky daných principů učení koní a  jejich 
technického zpracování a aplikace jezdcem. 
Nejde tedy až tak o to „co“ koně naučit, to 
si musí každý doplnit sám podle svého za-
měření a smýšlení, ale „jak“. Jak naučit koně 
provést určitý požadovaný pohyb právě na 
jednu určitou pobídku. Jak ho naučit držet 
zadaný rytmus, aniž by se každý krok jezdec 
musel připomínat. Jak se alespoň přiblí-
žit tomu, že kůň předvádí úlohu obdobně 
dobře na závodech jako doma. Jak řešit 
konflikty a  jak jim předcházet. Equitation 
science dále zasazuje ježdění do behavi-
orálních (souvisejících s  chováním), fyzio-
logických a anatomických limitů koně tak, 
aby během výcviku a ježdění nedocházelo 
k  psychickému a  fyzickému přetěžování 
koně a  pracovalo se s  ním s  ohledem na 
jeho dlouhodobé zdraví a welfare. 

Vědci jezdcům (často i sobě): Osm 
záchytných bodů 

Výsledkem práce mezinárodní společ-
nosti ISES (International Society for Equi-
tation Science, www.equitationscience.
com, viz minulé Jezdectví), je 8 základních 
principů, se kterými by měl jezdec, znovu 
opakuji bez ohledu na styl a vyznání, kon-
frontovat své ježdění a  přístup k  výcviku 
koně. Tyto body jsou „instantní“ zkratkou 
článku o  roli teorie učení a etologie v  jez-
dectví Paula McGreevyho a Andrew McLe-
ana, publikovaného roku 2007 v Journal of 
Veterinary Behavior: Clinical Applications 
and Research (č. 2, s. 108). Článek sám si 
zaslouží větší pozornost, proto se mu i dal-

ším stěžejním počinům budeme věnovat 
příště (těšit se můžete na článek Andrew 
McLeana o výcviku „jezdeckých koní na zá-
padě a slonů na východě“, který záhy vyjde 
v  „top-ten“ veterinárním časopise Veteri-
nary Journal). 

Dnes osvětlíme oněch 8 principů, které si 
každý čtenář Jezdectví mohl, ať už v hlavě, ze 
země nebo v sedle, testovat minulý měsíc. 
Pokud jste došli k závěru, že vědci zase jed-
nou přišli na to, co už dávno víte a bez vět-
ších úliteb rutinně praktikujete, pak je na 
místě gratulovat a uctivě oprašovat vavříny 
– teorii učení zvládáte skvěle a na všeho koně 
musí být radost pohledět (ať už má na sobě 
kromě vás nic anebo sedlo). 

8 principů teorie učení v  jezdecké 
praxi podle International Society 
for Equitation Science

1) Pochopte a používejte ko-
rektně teorii učení 

Pod zaklínadlem „teorie učení“ se skrývá 
soubor typů učení, kterými je kůň vybaven. 
Při ježdění a  práci s  koněm vůbec použí-
váme různou měrou řadu typů učení (habi-
tuaci/uvykání, motorické učení, do jisté míry 
i sociální učení a kognitivní schopnosti), ale 
klíčem celého ježdění a  výcviku koně je 
asociativní učení, tedy podmiňování (tj. vy-
tváření ustálených reakcí na určitý podnět, 
například posun nohy koně vpřed na přilo-
žení holeně v určitém místě; pod podnětem 
se skrývá pobídka, pomůcka, pokyn, žádost 
o něco – každý nechť si dosadí sobě blízkou 
terminologii). 

 Současný prezident 
ISES Andrew McLean ve 
svém Australském centru 
pro chování koní (AEBC) 
jasně ukazuje, že equita-
tion science v praxi velmi 
dobře funguje. Z této 
„stáje“ pochází například 
loňská zlatá paradre-
zuristka z londýnské 
Paralympiády Joann 
Formosa. Foto archiv 
Andrewa McLeana

 Zkoušeli jste někdy dát tak přesnou pobídku, že určitá koňská noha zůstane „štronzo“ právě 
na určeném místě? Někdy se stačí jen uvolnit, usmát, chtít a půl je hotovo. Účastníci semináře 
s Bárou Bořánkovou na Barochově. Foto autorka
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Teorie učení nabízí jezdcům především 
pochopení pozitivního a  negativního po-
silování (upevňování, angl. reinforcement) 
podmíněných reakcí a  vůbec celý proces 
vzniku ustálené a zautomatizované reakce 
koně na ten který podnět. Pojmy „pozitivní“ 
a „negativní“ v tomto případě neznamenají 
„dobrý“ a „špatný“, ale popisují, že žádoucí 
chování je upevňováno buď něčím, co se 
přidá (pozitivní – kůň za správnou reakci 
dostane odměnu, například jablko za pů-
vodně odmítaný krok na rampu vozíku) 
nebo naopak odebere (negativní posilování 
– nejčastěji jde o uvolnění tlaku; jakmile kůň 
správně zareaguje na tah vodítka, vodič ho 
okamžitě prověsí). 

Zásada číslo 1: Reakce koně na podněty 
musejí být vytvořené korektně a kůň nesmí 
být vystaven nepřetržitému a  vytrvalému 
tlaku. Dobře načasované posilování zvy-
šuje šanci, že kůň nám stejně dobře odpoví 
i příště (například na přiložení holeně na ur-
čitém místě vykročí vpřed). 

2) Trénujte signály (podněty, 
pomůcky, pobídky), které 

jsou dobře rozlišitelné – vyhnete 
se zmatení koně

Jezdec po koni požaduje velké množství 
naučených reakcí, ovšem i  u  tak velkého 
zvířete si musíme vystačit jen s  několika 
malými oblastmi těla, na které zvládáme pů-
sobit. Různé podněty přicházející na jednu 
a tu samou část těla koně matou. Proto je 
třeba zejména v počátcích výcviku důsledně 

rozlišovat, kde která pobídka působí – např. 
před, na, nebo za podbřišníkem. Jakmile 
kůň bravurně reaguje na holeň přiloženou 
na vzdálenějších místech, je možné začít 
oblasti působení „sbližovat“. Postupem 
času stačí jen náznak posunu holeně a kůň 
nabídne přesnou reakci. Pak můžeme „osi-
řelé“ místo spojit s  jinou reakcí. (Výrazný 
„rozkmit“ jezdců například při přeskocích 
ve cvalu tedy nutně nemusí indikovat neu-
mětela, ale naopak uvážlivého jezdce méně 
zkušeného koně.) 

3) Trénujte a tvarujte vždy jen 
jednu odpověď v dané chvíli 

(jinak matete koně)
Zkusili jste se někdy učit současně psát 

písmeno A a odčítat? Moderní přístupy učí 
děti projektově, kdy se na jednom úkolu 
učí malovat kytičky, které současně počítají 
a určují podle botanického klíče. U koně to 
nezkoušejte. Spadá sem v poslední době re-
habilitované pravidlo „holeň bez ruky, ruka 
bez holeně“. 

Soustřeďte se vždy na procvičování jen 
jedné věci. Reaguje-li kůň zdlouhavě na po-
bídku holení pro rozejití se do kroku, kašlete 
v ten moment na pomalé zastavování, opi-
lecké křižování jízdárnou i jelení krk. Je jedno, 
kolik lidí se na vás dívá. Jde o  nastavení 
vzájemné komunikace mezi vámi a  vaším 
koněm. V okamžiku, kdy kůň ochotně a bez 
prodlení vykročí vpřed, upraví se i řada dal-
ších problémů – kůň půjde rovněji a  hlava 
spadne z výšin aspoň o kousíček níž. 

4) Trénujte jen jednu odpověď 
na určitý signál (ovšem stej-

nou odpověď můžete spojit s růz-
nými signály, chcete-li)

Klidně naučte koně rozejít se na něko-
lik různých pokynů (tah vodítka, pobídku 
holení, ukázání paží, slovo „jdi“, zcela dle 
libosti a  zejména trpělivosti). Nesnažte se 
ale učit na jeden pokyn různou reakci (třeba 
pohyb vpřed nebo do strany na pobídku ho-
lení na jednom místě). 

Nesnažte se složitou (složenou) reakci 
učit koně najednou. Rozložte ji na prvo-
činitele, ty naučte (napodmiňujte) každý 
zvlášť, a  pak teprve skládejte dohromady 
výsledný tvar. „Krokem vpřed“ obvykle se-
stává z  reakce na lehkou pobídku holení 
k vykročení, udržení směru a rytmu a ještě 
v  určitém nesení hlavy (krku). Každá tato 
či jiná součást musí být během procesu 
tvarování „vykročení“ vpravena a osvojena 
zvlášť (pokud vám samozřejmě nestačí, že 
kůň na vaše požádání vyrobí jakýkoli posun 
vpřed). Můžete naučit koně piruetu ve cvalu 
na lusknutí prsty nebo slovo „prosím“, počí-
tejte ale s dlouhou dovolenou. Jednodušší 
bývá předvádět takto komplexní pohyby 
jako sled několika dílčích reakci. 

5) Odpověď koně na daný signál 
musí být vždy kopií odpovědi 

předchozí, pak se fixuje efektivně 
Na danou pomůcku důsledně schvalujte 

jen odpověď totožnou s předchozí (stejně 
„přes kopírák“, jako jsou vaše pomůcky). 
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Stanovte si počet kroků, během kterých 
přejde kůň do vyššího/nižšího ruchu nebo 
do zastavení (použije klidně provařené jíz-
dárenské „zastavit stát – ráz – dva“). A pak 
pořád stejné počty, koni to velmi pomáhá 
zafixovat si žádanou odpověď. 

6) Cvičte sebenesení koně – od-
pověď přetrvává do odvolání, 

koni netřeba signál setrvale připo-
mínat (aneb rytmus, takt a ti druzí)

Cílem jezdce je uvolněný, pozorný kůň re-
agující „na myšlenku“. Takový ovšem těžko 
vzniká neutuchajícím působením pomůcek 
nebo dokonce nástrojů. Je mnohem efek-
tivnější, pohodlnější a  vůči koni šetrnější 
naučit jej provádět požadované chování sa-
movolně tak dlouho, než přijde jiný povel. 
Sem patří všechny „pohádky o  bájném 
rytmu“, které jste kdy slyšeli. Požádám „klu-
sej“, kůň nakluše a pokračuje uvolněně ve 
směru a rytmu, v jakém vykročil. Nevěříte? 

Zkuste to. Opanujte své návyky okopávat 
loudavého koně každý krok nebo naopak 
setrvale držet za hubu notorického utíkače. 
To je cesta do pekla pro ty, které nevzal čert 
už 5. prosince. 

Raději požádejte koně o  kýžený pohyb 
(u  těžkých případů všemi humánními pro-
středky, chtělo by se dodat) a okamžitě od-
měňte jakýkoli pokrok oproti předchozímu 
stavu (zejména tím, že v momentě správné 
reakce přestanete obtěžovat koně dosud 
přetrvávající pobídkou). Pokud kůň přejde 
z  klusu do kroku, nevadí, znovu naklusejte 
a  postupně chvalte za víc a  víc kroků bez 
vašeho zásahu. Je „koňské“ udělat „chybu“, 
kůň zpočátku netuší, co po něm chcete (bez 
ohledu na věk a odježděná léta). Až po opa-
kovaných opravách jezdcem „pochopí“, tedy 
spojí si povel s nastolením určitého trvajícího 
stavu. Nejde tedy o  trest, ale připomenutí 
pokynu. Pozor, pouť k ideálu může trvat dny, 
týdny i měsíce dle šikovnosti obou zúčastně-
ných, ale stojí to za to! 

Sem vmezeřme ještě „etudu o  pozor-
nosti“. Je naprosto zbytečné chtít cokoli 
jemného po koni, jehož mysl bloumá po 
pastvině nebo sleduje dopravní provoz. 
Upoutejte jeho pozornost (u  soustavně 
okopávaných koní třeba i  tím, že přesta-
nete úplně pobízet) a zabavte ji výcvikem 
natolik, že ji koni budete muset s koncem 
hodiny vracet. Okuste vděčnost a  ochotu 
koně, který dostane možnost reagovat na 
jemnou, krátkou, jednorázovou pobídku. 

7) Předcházejte a nepodporujte 
útěkové reakce koně – těžko 

se odbourávají a vyvolávají strach 
Pokud se kůň bojí, může si strach spojit 

s čímkoli nebo kýmkoli, kdo je právě přítomen, 
i když není původcem strachu. Strachové/útě-
kové reakce jen tak nevymizí a k jejich vytvo-

ření stačí jedna jediná událost. Strach je jedna 
z nejprimitivnějších emocí, které věnují nejen 
koně v daném okamžiku veškerou pozornost. 
Je tedy zcela marné v takové chvíli koně co-
koli učit. Střežte se vyvolávat strach během 
výcviku! Strach koně z bolesti nebo člověka 
nevede k efektivnímu výcviku, ale k vyřazení 
jezdce ze slušné společnosti. 

8) Ctěte uvolnění a volnost 
a rozpoznejte sebemenší 

konflikt ze strany koně (maskovat 
protesty koně vůči necitlivé ruce 
utaženým nánosníkem je neomlu-
vitelná hanebnost) 

Uvolněnost a dostatečná volnost pohybu 
koně musí být při výcviku naprostou priori-
tou. Jedině tak máte šanci zaznamenat byť 
jen náznak nervozity či konfliktu na straně 
koně. Jak známo, konflikt se řeší nejlépe 
v zárodku (pokud mu nedokážeme přede-
jít), a  je lépe ho detekovat dřív, než nám 
teče krev a  ležíme v  písku (nebo než kůň 
upadne do naprosté odevzdanosti a ztratí 
veškerou jiskru). 

Šanci rozpoznat první známky partne-
rova neklidu a  rašícího konfliktu máme 
jedině tehdy, pokud není setrvale omezen 
necitlivou rukou, nejrůznějšími pomocnými 
otěžemi nebo nabodnut na ostruze, nános-
níky mají být dostatečně volné (jak ostatně 
praví i příručky FEI). Projděte si pár obrázků 
z drezurních i skokových soutěží, a to včetně 
mladých koní, a posuďte sami, kdo z nich by 
měl hubu klidně zavřenou i po odepnutí na 
krev staženého nánosníku. 

Přeji čtenářům Jezdectví i  celé redakci 
pohodový a úspěšný nový rok. A  jezdcům 
především pozitivní zážitky s korektním ne-
gativním podmiňováním. 

  

INZERCE
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Australian Equine Behaviour Centre 
(AEBC) v Broadfordu (Victoria) pře-
sáhlo svým věhlasem hranice Aus-
trálie a právem se chlubí celosvětově 

proslulým renomé. Je naprosto unikátní svým 
výcvikovým a  tréninkovým systémem „step 
by step“, ve kterém důsledně aplikuje aktu-
ální vědecké poznatky v  souladu s  etologií 
a welfare koní. Hrdě a se ctí prosazuje equi-
tation science, „první zásadní změnu přístupu 
v  dějinách moderní jezdecké kultury“, kdy 
jezdci i  koni srozumitelný výcvik produkuje 
pohodové a  ochotné koně, a  koně, stižené 

vzdělaností příliš nezatíženým výcvikem po-
staveným na dogmatu dominance a respektu 
spíše než na korektním podmiňování, vrací do 
života. 

Pilíři centra jsou Andrew McLean, jeho 
žena Manuela a nyní i jejich syn Warwick. Oni 
i další „senior“ trenéři, kteří v centru působí, 
prošli důkladným výcvikem podle principů 
equitation science popisovaných v  tomto 
Jezdectví a mají za sebou vlastní, vesměs zář-
nou jezdeckou kariéru. Trénují nejen zájemce 
z řad „prostého jezdeckého lidu“, ale i špič-
kové světové jezdce v různých disciplínách. 

S AEBC spolupracuje například letošní zlatá 
olympijská paradrezuristka Joann Formosa.

Vynikající cvičitel koní ještě nutně ne-
musí být stejně úspěšný ve „výcviku“ jejich 
lidských protějšků, proto budoucí trenéři 
procházejí náročným testem komunikač-
ních a  pedagogických dovedností. A  to 
zvlášť v době, kdy se centrum spíše než na 
výcvik koní zaměřuje na učení jezdců, jak 
učit vlastní koně, a na školení a vzdělávání 
trenérů. Vzniká slibně se rozvíjející síť osvíce-
ných a spolupracujících trenérů, kteří fungují 
i za hranicemi Austrálie. 
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Text Jitka Bartošová (bartosova.jitka@vuzv.cz)
VÚŽV Uhříněves (článek vznikl v rámci řešení projektu 7. RP EU „AWIN“) 

Foto archiv Andrew McLeana a AEBC

Vyhlášené světové jezdecké centrum 
aplikující v praxi vědecké poznatky 
z oblasti teorie učení a equitation  
science jsme navštívili zatím jen  
virtuálně. V dobách e-mailu jsou však 
fyzické vzdálenosti tak malicherné, že 
i tak můžeme předat čtenářům 
Jezdectví osobní pozdrav  
od jeho zakladatele a hlavního  
trenéra Andrew McLeana. 

AEBC
Abeceda 
teorie učení  
v praxi aneb
VIRTUÁLNÍ  
NÁVŠTĚVA  
U PROTINOŽCŮ
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V AEBC se můžete zdokonalovat i vy
Novinkou je ucelený pětistupňový kurz ve-

doucí k získání kvalifikace v ježdění a výcviku 
koně podle equitation science. Úspěšní ab-
solventi celého cyklu mohou trénovat v dresu 

AEBC. (Jen pro zajímavost, čtyři teoretické mo-
duly prvního levelu přijdou na 6000 AUD, tedy 
cca 120 tis. Kč, každá další úroveň zahrnující 
praktické stáže v  AEBC a  výzkumný projekt, 
stojí vždy třetinu.) Nemáte-li možnost trmácet 
se za McLeanovými až do Austrálie, vyčíhejte 
si jednu z  četných klinik pořádaných mimo 
klokaní oblast (aktuální informace visí vždy na 
webových stránkách centra). 

Užít si možnost vzdělávat se a dočasně pra-
covat v AEBC ovšem můžete i jinak. Celoročně 
můžete strávit dva až čtyři měsíce v AEBC jako 
„working pupil“. Stačí být „zapálený nadšenec 
do výcviku koní, flexibilní dříč a týmový hráč“. 
Nelze sice počítat s tím, že budete každý den 
v sedle, protože počet koní pro základní výcvik 

jezdců je omezený, ovšem na farmě snů stojí 
jistě za to i jen pozorovat frmol kolem. 

AEBC je moderně vybavené jezdecké cent-
rum s podmínkami, které může běžný smrtel-
ník jen závidět. Součástí je venkovní jízdárna  
70 x 30 m, luxusní hala 60 x 20, skoková jízdárna 
s  „vymazlenými“ překážkami, military areál 
s  cross-country skoky včetně vodních pasáží 
nebo tréninkové startovací boxy pro dostihové 
koně. Plus samozřejmě zázemí pro dvounožce 
a koně místní i ty, které si přivezete s sebou. 

Veškeré informace i kontakty naleznete na 
stránkách www.aebc.com.au. 

ANDREW MCLEAN, 
BSc., PhD, DipEd



 Jen několik lidí na světě oplývá obdob-
nou směsicí teoretických i praktických 
kvalifikaci pro výcvik koní jako dr. McLean. 
Akademickou kariéru uzavřel prozatím 
doktorátem z kognitivních věd zamě-
řeným na kognitivní schopnosti a učení 
u koní. Dříve aktivně sportoval, a to na 
světové úrovni. Reprezentoval Austrálii ve 
všestrannosti, na národní úrovni se věno-
val i drezuře a skokům, a v těchto disciplí-
nách trénuje na úrovni Grand Prix. Při této 
šíři záběru jistě nepřekvapí, že svého času 
vyhrával dostihy na neosedlaných koních 
v Austrálii a na Novém Zélandě ani jeho 
licence dostihového trenéra. 
Je zakladatelem, šéftrenérem a hlavní 
hvězdou Australského centra pro chování 
koní (AEBC), pořádá kliniky zaměřené na 
výcvik koní i jezdců po celém světě. Je 
současným prezidentem International 
Society for Equitation Science a aktivně 
publikuje ve vědeckých časopisech. 
V poslední době se kromě koní věnuje 
i slonům a prosazuje etický a na teorii 
učení založený přístup k výcviku a ovlá-
dání slonů v Asii. Založil a vede nadaci 
HELP (Human Elephant Learning Pro-
grams, www.h-elp.org) s cílem zlepšit 
životní podmínky těchto nádherných 
a pracovně často dosti tvrdě využívaných 
tvorů. 
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Rodáka z  Walesu (z  Cymru, jak by 
se psalo jeho rodným jazykem) 
poznáte podle klobouku s širokou 
krempou, pod kterým krotí svoji 

bujně zvlněnou, nakrátko ostříhanou kštici. 
A pak možná postřehnete jeho jiný přízvuk 
angličtiny. Asi to souvisí s „tvrdým“ velšským 
jazykem, ale když houkne na koně ve vlečce 
česky „pomali!“, je jisté, že ví, co má na mysli.

Student v obřích gumovkách
Poprvé jsem Michaela Paddocka viděla 

v  roce 2009 jako drobné devatenáctileté 
„ucho“, které vypadalo na šestnáct a  jeho 
poznávacím znamením byly obrovské gu-
movky. Naší skupině byl představen coby 
student v  prvním ročníku studia na speci-
alistu koňským potahem. Za sebou již měl 
vzdělání podkováře a dřevaře s motorovou 
pilou v Childer Wood, Heavy Horses Centre. 
Jeho odborný učitel a patron Doug Joiner jej 
velmi podporoval, protože dle jeho tvrzení to 
byl sice plachý, ale odhodlaný mladík, který 
od mala cíleně směřoval k chladnokrevným 
koním. Přínosem v jeho životě mu měla být 
plánovaná studijní stáž v Česku.

Brabant Remco
Odhodlanost až paličatost Michael potvrdil 

v  sedmnácti letech nákupem ročního bra-
bantského hřebečka, na kterého si našetřil 
a koupil u prověřeného chovatele ve Francii. 
Zajistil si i  jeho transport do Velké Británie 
a postupně jej cvičil na farmě rodičů. V roce 
2010 jsme Michaela s  tříletým Remcem už 

potkali nasazené v akci. Při konferenci FECTU 
byl součástí pořadatelského týmu a zajišťoval 
přepravu koněspřežnou vlečkou do školicího 
centra. Remco byl ve třech letech zaválené 
a  kostnaté koňské kůzle se střapatou srstí, 
v lotu koní se nijak neprojevoval, ale nijak se 
neprojevoval ani při výkonu v tahu. Ustál časté 
pobízení opleskáváním opratěmi a nehnul se 
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Text a foto Jindřiška Svobodová

Na Mistrovství Evropy v těžbě dřeva koněm 2012 v britském 
Alcesteru startoval v singlech i párovkách třiadvacetiletý 
Michael Paddock z Velké Británie. Nenápadný, ale milý 
a usměvavý mladý muž se dobře umístil v obou soutěžích, 
i když mu za soupeře byli starší a ostřílenější „vlci“.

 Setkání po dvou letech

 Michael při svazkování 
v českém lese.

 Mike na překážce, kde kmen musí umístit v rovnováze. Foto Veronika Gallasová

MICHAEL PADDOCK 
– na návštěvě u prince
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o krok rychleji. Dílem to byla jeho přirozenost, 
dílem Michaelova chovatelská nezkušenost. 
Remco zůstal v jeho „flotile“ dosud a při dal-
ším setkání na výrobní farmě královské rodiny 
jsme potkali podstatně zajímavějšího koně.

Studijní cesta do ČR
Přesně 9. dubna 2010 přicestoval Velšan 

do České republiky na studijní pobyt v hřeb-
číně Hradčany. Neuměl česky, byl v naprosto 
odlišném prostředí. Nenápadný Michael 
byl nejspokojenější v  zaměstnání s  koněm 
v lese. Česká škola se mu líbila a inspirovala 
jej. Naučil se česky povely na koně, za svou 
vzal i  jednu oprať (hemovadlo) s  pákovým 
uzděním. Opustil rozvláčné anglické pra-
covní tempo. Přidal na emocích v  komuni-
kaci s koněm a napřímil svůj postoj vůči nim. 
Velmi oceňoval jednoduché postroje a  vý-
cvik a  prostupnost slezských noriků. Jeho 
studium vedl Josef Svoboda a zpočátku mu 
vytýkal submisivní postoj (svěšenými rameny 
a hlavou skrytou mezi nimi) vůči beganovi, 
který nás má akceptovat jako vůdčího part-
nera. Po měsíci se Michael naučil orientovat 
v místní lesnické technologii a v chovatelství 
a 7. května odcestoval do Británie.

Michaelovo zaměstnání na farmě
Tentokrát jsme za Michaelem jeli my do 

Británie. Setkali jsme se s  mladým mužem, 
kterému neschází sebevědomí. S přítelkyní 
Megan obývají domek na farmě organického 
(ekologického) zemědělství „The Veg Shed“ 
u Tetbury. Farmu vlastní Charles, Jeho králov-
ská Výsost princ z Walesu.

Po návratu z  ČR Mike dokončil vzdělání 
a s odvahou si podal přihlášku na čtyřicetihek-
tarovou farmu Prince Charlese, velkého příz-
nivce práce koní jako obnovitelného zdroje 

energie. Mike pomocí pěti koní obdělává 
18 ha zahrad, lučních a  zelinářských, a  také 
sady, nejmenšího koba používá ve skleníku. 
Zajišťuje také expedici produkce biozeleniny 
a masa do prodejny ve městě – na voze ta-
ženém koňmi, příhodné reklamě organické 
farmy. Musí se v konkurenci technické části 
farmy otáčet, ale jak sám říká, jde to, pokud si 
dobře zorganizuje čas. A baví ho to.

V době našeho příjezdu obdělával pomocí 
čtyřspřeží pás po zelenině kultivátorem. Na 
plošinu stroje pozval Josefa Svobodu, předal 
mu opratě a pronesl, jak je to vtipné, že ten-
tokrát se role otočily a on půjčuje své koně 
učiteli. Jistota, s  jakou koně ovládal, včetně 
českých slovních povelů a  některé vychy-
távky na výstroji koní připomínaly jeho výlet 
do Čech. Pan Svoboda po splnění úkolu řekl, 
že mu bylo ctí s Mikem spolupracovat. On nás 
poté provezl po svěřeném úseku a sdělil řadu 
informací o provozu farmy a koních. A jistě – 
na poradě se občas setká i s majitelem farmy, 
Princem Charlesem, který mu je nakloněn. 

Koňská flotila na „Veg Shed“
Hřebce Remco si Mike ponechal a v roce 

2012 od něho měl první hříbě z  původní 
belgické chladnokrevné klisny Lisy. V době 
naší návštěvy je už, poučen, poutal ke klisně 
při výkonu zaměstnání a netajil se, že je tím 
v domovině výjimečný. Lisa je chodivá a spo-
lehlivá kobyla, má rád její pracovitost. Ochota 
rozhodně stále míjí hřebce. Druhou klisnu, 
čtyřletou mohutnou brabantskou Primrose 
pomalu zaučuje, a proto chodí ve čtyřspřeží 
za prvně jmenovanými koňmi, vedle nepo-
měrně menšího anglického koba, mimo-
řádně pracovitého koníka. Pátým koněm je 
ještě drobnější kob, kterého ustajuje a proti-
váhou jej zaměstnává. 

Mike má v  oblibě slezského norika pro 
jeho ochotu. Nevzdává se myšlenky na no-
vého hřebce. Momentálně se však soustředí 
na vybavení svého strojového parku. Posled-
ním počinem byl nákup modernizovaného 
pluhu od amerických Amišů, ke kterému při-
spěl i majitel farmy.

Derby na mistrovství Evropy
V září 2012 se s Primrose a Lisou s hříbě-

tem zúčastnil soutěže párové, kde se umístil 
na třetím místě, a soutěž singlovou dokon-
čil s Lisou na třetí dekorované pozici. Je to 
vtipná hříčka osudu nebo výsledek vlivu uči-
tele na žáka, když se vždy umístil za Josefem 
Svobodou, haluzákem, který mu poskytl to 
nejlepší, co znal? Mikeův výkon nepostrádal 
dynamiku, přestože tempo v  soutěži bylo 
pravidly vymezeno skutečně jako pracovní. 
I koně působili jistě při plnění úkolů, snad jen 
enormně chodivá Lisa „tahala“ Mika za ruku. 
Přesto na jeho výkon (408 a 401 bodů) neměl 
nikdo z Ostrovanů. Je o generaci mladší než 
jeho soupeři a má českou školu.

 

 Lisa a Primrose vstupují do prostoru soutěžní dráhy v porostu. Foto Veronika Gallasová

 Brabantská klisna Primrose ve stáji na farmě 
The Veg Shed v ochranné síti proti hmyzu. 

 Mike před vozem na rozvoz bio zeleniny. 


